
fcrUTIJSKA 
«B»J!2n:ca 
V &SUU

Leto 8 — Številka 6

tiP)
^OStP^

i Liboje, november-december 1964

GLASILO KERAMIČNE INDUSTRIJE LIBOJE-CELJE

POSLOVIMO SE OD STAREGA LETA
Konec leta je tu in nujno je, da si 

poleg običajnih čestitk povemo še 
nekaj besed o tem, kako je bilo v 
minulem letu in kako naj bi bilo v 
prihodnjem letu.

Letošnje poslovanje podjetja je 
bilo brez dvoma uspešno čeprav 
nekatere EE niso v celoti iz
vršile planska predvidevanja glede 
fizičnega in vrednostnega obsega 
proizvodnje. Pri sestavi letnega pla
na proizvodnje smo verjetno bili 
malo preveč optimistični in nismo 
dovolj upoštevali težave katere so 
nastopale med letom, predvsem v 
proizvodnji keramike in grafitnih 
izdelkov. Ob tej priliki se nam se
veda vsiljuje vprašanje ali smo sto
rili res vse, da bi te težave bile čim 
manjše in bile čim prej odpravlje
ne, smo res vsi vložili maksimalne 
napore v to, da dosežemo ugodnej
še poslovne rezultate ali pa so to 
morda težave na katere nismo mog
li vplivati. Težav je bilo veliko enih 
in drugih. Marsikateri član kolek
tiva bi pri iskrenem izpraševanju 
svoje vesti moral priznati, da ni na
pravil vsega, kar bi bil lahko na
pravil. Mislim predvsem na štednjo 
z materialom, pazljivost pri delu, 
izkoriščanje delovnega časa itd. Še 
bi se dalo naštevati razne negativ
nosti, od raznih kraj, do številnih 
drugih deliktov, vendar pustimo to 
za kakšno drugo priliko. Menim, da 
povedano zadostuje za skupen 
sklep, da moramo v prihodnjem le
tu bolje in bolje gospodariti.

Na naše poslovanje v preteklem 
letu so negativno vplivali tudi zu
nanji faktorji. Semkaj moramo pri
števati v prvi vrsti nesolidnost do
baviteljev in to od dobaviteljev 
strojne opreme, do dobaviteljev su
rovin in pomožnega materiala.

Ugotavljati moramo, da pojem so
lidarnosti v našem poslovnem uspe
hu zamira in ga skoraj ni več pri
merjati, da bi se dobavitelj pridr
ževal pogodbenih rokov. Tipičen pri
mer tkšne nesolidnosti je dobavi
telj visečega transporterja. Ta tran
sporter bi moral biti v pogonu že 
meseca februarja, vemo pa, da je 
bil prevzet šele v mesecu oktobru.

Opis bi bil precej dolg če bi opi
sovali vse primere, kateri so več 
ali manj slični temu, s tem seveda 
seznam negativnih zunanjih vplivov

še ni izčrpan. Splošno znane težave 
z uvozom surovin in reprodukcij
skega materiala so imele tudi na na
še poslovanje določen negativni 
vpliv. Pomanjkanje nekaterih doma
čih materialov je oviralo proizvod
njo in je iskanje teh materialov po
večevalo stroške poslovanja. Reduk
cija' potrošnje električne energije 
in razni drugi zunanji vplivi so prav
Element 1963

tako oteževali naše poslovanje.
V čem pa je potem uspešnost 

našega poslovanja in napredek pod
jetja:

Doseženi poslovni rezultati bodo 
vkljub vsem težavam ugodnejši kot 
leto poprej. Po vsem lizgledu bo 
zaključni račun za minevajoče leto 
izkazal približno tele rezultate:

1964 Indeks

— celotni dohodek
— poslovni stroški
— neto produkt
— čisti dohodek
— osebni dohodki
— skladi

750 070 950,000
476,181 571,137

273.889 378,863
263.350 341,236

10,539 37,627

126
120

138
130
357

(nadaljevanje na str. 3)

Srečno in uspehov polno novo leto 1965
VAM ŽELIJO:

Delavski svet EE Sindikalna podružnica
Upravni odbor Mladinska organizacija
Tovarniški komite ZKJ Uredništvo keramika
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Grafitni oddelek v pogonu
29. novembra 1943 — ustanovitev 

nove Jugoslavije s svojim oficiel- 
nim rojstvom v bosanskem Jajcu.

29. november 1964 — ponovno 
praznujemo tudi v Libojah, vendar 
je ta dan pomemben tudi za kolek
tiv celotne Keramične industrije Li
boje in tudi za mali kolektiv v nje
ni sredini, za EE — GL.

EE — GL, kako je to enostavno 
za tistega, ki ni dobro seznanjen z 
vsebino, ki zajemajo te štiri črke, 
to kratko oznako.

V februarju mesecu tega leta, ko 
je skupina treh ljudi iz našega pod
jetja odšla na specializacijo v Ha- 
insberg (Sa v DDR se je za podjet
je praktično začelo izvajanje pro
izvodnje grafitnih topilnih loncev. 
Tri mesece dela v podjetju, katere
ga notranjost je videlo še zelo ma
lo ljudi; tri mesece dela na podro
čju, ki je za področje Jugoslavije 
bilo neznano, enako seveda za naše 
podjetje, čeprav je bilo pri nas iz
delano nekaj grafitnih loncev, tudi 
prvih te vrste v SFRJ. Nekoliko 
kratko odmerjen čas je dovoljeval 
znanja, ki so za začetek proizvodnje 
najbolj potrebna, veliko več pa že 
ni bilo mogoče akceptirati, ven
dar ...

1. maj 1964. Prihod naših stro
kovnjakov iz DDR, prazniki, nato 
pa pregled storjenega na področju 
investiranja v oddelkih, ki so bili 
namenjeni proizvodnji novega ar
tikla. Pogled, vsaj prvi, ni bil ravno 
ohrabrujoč, saj je bil načet le prvi, 
največji oddelek v katerem so bili 
še pod milim nebom postavljeni 
stroji. Drzna izvedba v vertikalni 
smeri z osem-tonskim mešalcem na 
vrhu šestmterskega profilnega pod
stavka. Pričela se je dirka s časom, 
pomanjkanjem strokovne delovne 
sile, nabavo materiala in še in še 
materiala, ke je bil potreben za u- 
spešen začetek izdelave grafitne 
gmote. Zaključen je prvi oddelek, 
oddelek A in že se prične enak boj 
za naslednji oddelek v katerem se 
bo oblikovalo grafitne proizvode, 
oddelek B. Pesem je ista, čas, ma
terial, ljudje. Boj se nadaljuje še 
v en oddelek in še v enega in še v 
enega in tako je doseženo, da se je 
29. novembra 1964 lahko povabilo 
vse zaslužne, ki so v tej gužvi so
delovali, na oficielen začetek redne 
proizvodnje artikla, ki smo ga tako 
težko pričakovali.

Da ne bi otvoritev izgledala pre
več šablonizirana, je kolektiv tega, 
po številu zaposlenih, malega od
delka poskrbel, da je bila proiz
vodnja malih loncev že osvojena in 
je bila za to priliko ožgana tudi pr
va peč, ki je vizuelno in izkustveno 
pokazala dober rezultat. Proizvod
nja teče dalje in se preusmerja in 
osvaja izdelavo velikih grafitnih

loncev, ki so po svoji tehniki izde
lave in po zahtevah konsumentov 
precej zahtevni in z ozirom na kon
kurenco inozemskih firm, tudi 
že industrijsko normirani po 
svoji vzdržljivosti in fizikalnih last
nostih.

Nakup licence oz. know-how za 
proizvodnjo grafitnih topilnih -lon
cev od vzhodno nemške firme VEB 
Schmelztiegel und Graphitwerk iz 
Heinsberga pri Dresdenu, je osno
van na 90-letni tradiciji tega obra
ta, ki izdeluje grafitne lonce pod 
zaščitno znamko »MAMMUT«, ki je 
mednarodno registrirana in tudi 
priznana, saj navedena firma izva
ža svoje izdelke v mnoge evropske 
države, v države Afrike in Azije, s 
precejšnjim uspehom.

Izdelki te tovarne, kot tudi naši 
prespektivni in današnji izdelki, so 
osnovani na glino grafitni vezi, o- 
plemeniteni z dodatki, ki povečajo 
toplotno prevodnost, ki je osnovna 
zahtevana lastnost teh izdelkov, e- 
lektro prevodnost, mehanska od
pornost, statično trdnost in še ne
kaj drugih fiziko-kemijskih zahtev.

Osnovne surovine za proizvodnjo 
grafitnih loncev se najprej dobro

premešajo in pregnetejo nakar se 
gmota oblikuje na vacuum gnetilcu 
v oblikovance, ki služijo za nadalj
njo fazo — oblikovanje, katero se 
vrši na ekscentričnih strojih z raz
lično kapaciteto in oblikovno ome
jenostjo. Za oblikovanje so potreb
ni modeli, ki si jih izdeluje oddelek 
sam, šabloni lastne konstrukcije in 
ne nazadnje, dober strokovni kader, 
ki je v stanju iz brezoblične gmote

izdelati kvaliteten in komercialni 
izdelek. Izdelke je potrebno dobro 
posušiti, kar ni z ozirom na debe- 
bino izdelkov vedno najlaže, jih 
glazirati in nato vložiti v peč ter 
odžgati na visoki temperaturi, ki za
dostuje za reakcije med vsebova
nimi komponentami. Lošč sam pred
stavlja problem zase in je izdelek 
v večni nevarnosti, da lošč na glad
kih površinah zdrsne raz črepinjo 
kar povzroča izgorevanje grafita iz 
črepinje in s tem tudi uničenje dra
gocenega izdelka, katerega razvojna 
pot od surovin preko izdelave in 
sušenja ter žganja traja pri velikih 
eksponatih tudi do tri mesece.

Kubatura nekih 40 m3 peči, ki 
nam služi za žganje grafitnih to
pilnih loncev zadošča za letno pro
izvodnjo ca. 500 ton pri dobrih iz
koristkih in je perspektivno ozko 
grlo proizvodnje tako, da bo v naj
krajšem času potrebno misliti na 
primemo rešitev tega problema z 
ozirom na dejstvo, da je žganje 
dobrih grafitnih poizvodov zelo za
hteven in fizikalno ter kemijsko de
finiran problem.

Nadaljnji korak v proizvodnji te
ga tipa izdelkov je izdelek, ki se v

mednarodnem nomenklaturnem slo
varju imenuje »silicium karbidni 
lonec« in je izdelan brez glinaste ve
zi, to je s pomočjo povsem internih 
substanc, ki na osnovne surovine 
nimajo kemijskega ali fizikalnega 
vpliva, notranja vez pa je osnovna 
na loščih posebne vrste, ki so spo
sobni vezati tudi grafit, kar je naj
večkrat nemogoče.

(nadaljevanje na str. 3)
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GRAFITNI ODDELEK 
V POGONU

Zavod za raziskavo materiala in 
konstrukcij v Ljubljani je s pomoč
jo našega podjetja in denarnih 
sredstev od sklada Borisa Kidriča 
prevzel obvezo, da bo v nekem do
glednem času izvedel, izven licenč
nih poduktov svojo varianto gmote

Lonci v policah

za glineno vezane grafitne lonce, pri 
čemer je tako daleč, da že vrši prve 
probe na posameznih eksponentih, 
vendar še nima zaključnega rezul
tata, kakor tudi to, da bo delal na 
poizkusih za izvedbo silicium kar
bidnih loncev tipa »Suprex Sala- 
mander«, ki so za njih najbolj spe
cializirani Angleži. Ker je naša 
želja, da bi se v neki dogledni pri
hodnosti spustili v proizvodnjo na
vedenih izdelkov, ki so precej bolj 
cenjeni upamo, da bo Zavod iz Lju
bljane rešil vse probleme, tako oko
li gmote, kakor tudi okoli tehno
logije, ki je zelo komplicirana, v 
kolikor pa ni, je pa povsem nepoz
nana in nedostopna.

Na vseh navedenih področjih dela 
je naše podjetje udeleženo, ker je 
nujno, da se razvoj, ki ga vsak ar
tikel zahteva, spelje po najkrajši in 
vendar še strokovni poti, ki pa ni 
vedno najlažja in tudi ne prav po
ceni. Tehnološke izkušnje naše pro
izvodnje in poznavanje lastnosti ka
kor tudi laboratorijska oprema in 
izkušnje Zavoda iz Ljubljane bo v 
prihodnosti dalo rezultate, ki jih 
neizbežno moramo doseči. Do tega 
časa pa nam bo, na tradicijah to
varne prodajalca licence, izdelan 
proizvod pomagal, da osvojimo in 
razvozlamo pomanjkljivosti, ki še 
otežkočajo proizvodnjo, kar je sicer 
slučaj v vsakršni zvrsti industrije, 
ki se ustanavlja. J. Z.

POSADKA EE — GL, ŽELI VSEM 
ČLANOM KOLEKTIVA SREČNO 
IN USPEŠNO LETO 1965!

POSLAVLJAMO SE OD 
STAREGA LETA

(nadaljevanje s 1 strani)
— Zaključili smo drugo fazo re

konstrukcije tovarne keramike in 
investicije v enoto grafitnih izdel
kov.

— Pridobili smo bogate izkušnje 
v opravljanju nove opreme.

— Utrdili smo naš položaj na zu
nanjih trgih tako, da nam prehod 
na devizno samofinanciranje ne bo 
povzročal posebnih težav.

Poglejmo še, kakšne so naše per
spektive za prihodnje leto. V pri
hodnjem letu moramo storiti velik 
korak naprej. Izvršene investicije 
morajo dati svoj polni efekt. Doseči 
moramo maksimalno izkoriščanje 
obstoječih kapacitet. Obveznosti po 
najetih investicijskih kreditih nam v 
prihodnjem letu dovoljujejo manj
ša investicijska vlaganja v EE o- 
pekarne, zato bo treba vso skrb po
svetiti odkrivanju in izkoriščanju 
notranjih rezerv, kako velike in fi
nančno pomembne so te rezerve pa 
smo že večkrat analizirali. Z racio
nalnim izkoriščanjem proizvajalnih 
sredstev s katerimi razpolagamo, 
lahko dosežemo primeren osebni do
hodek v poslovnih sredstvih in sred
stvih za razširjeno reprodukcijo.

Prihodnje leto je zadnje leto pred 
proslavo 150-letnice tovarne in ob
činskega praznika v Libojah, zato 
se bomo že v tem letu morali res
no pripravljati na ta pomemben do
godek.

O uvedbi 42-urnega tednika smo 
že obširno pisali in analizirali pro
blematiko, katera bo tak prehod 
nujno spremljala. S skupnimi napo
ri lahko ustvarimo pogoje za ta pre
hod že v prvi polovici leta. Tudi tu 
moram povdariti, da bo prehod na 
42-urni tednik morala spremljati ce
la vrsta ukrepov in marsikaj in kar 
je danes samo »grda navada« bo v 
bodoče moralo odpasti.

V letu od katerega se poslavlja
mo smo rešili vrsto problemov. Ve
liko jih je še ostalo in veliko je po
vsem novih. To niso problemi samo 
posameznih služb temveč so to naši 
skupni problemi, zato je nujno, da 
jih rešujemo skupno, z razumeva
njem in prepričanjem, da hočemo 
vsi eno in to je dobro nas vseh.

Vsem članom kolektiva in njiho
vim družinam želim srečno in u- 
spešno novo leto 1965

TE

Na vidiku je večje sodelovanje 
tovarn naše stroke

Več let že ugotavljamo, da med 
tovarnami naše stroke ni sodelova
nja, kakršno bi bilo potrebno med 
socialističnimi podjetji. Neredko 
prihajamo do zaključka, da je celo 
med sorodnimi podjetji v kapita
lističnem svetu več sodelovanja kot 
med nami.

Predstavniki našega podjetja so 
na sestankih Sveta nekovin pri Zvez
ni industrijski zbornici in pri oseb
nih kontaktih s predstavniki posa
meznih tovarn večkrat opozarjali na 
potrebo po večjem medsebojnem 
poslovnem sodelovanju. Vse do ne
davnega so take iniciative naletele
na gluha ušesa.

V letošnjem letu so do takih za
ključkov, kot mi, prišli tudi pred
stavniki nekaterih drugih podjetij. 
Od meseca oktobra, ko je bil prvi 
sestanek direktorjev tovarn, je pri
šlo še do več sestankov na katerih 
so bili proučeni razni skupni pro
blemi. Osnovni problem, kateri teži 
vse tovarne in kateri je v veliki me
ri kriv za nizko storilnost dela, je

preširok asortiman, zato bo ta pro
blem posebej obdelan ter bodo 
predlogi za rešitev podani v poseb
nem elaboratu. Razdelitev asortima- 
na npr. v gospodinjski kemariki mo
ra biti taka, da na tržišču ne more 
priti do diskriminacije tega ali one
ga podjetja. Grobe analize storilno
sti dela po posameznih tovarnah na
še stroke so pokazale, da bi se z 
zmanjšanjem asortimana izdelkov 
lahko povečala storilnost in kapaci
tete do 30 %.

Razumljivo je, da je vprašanje 
asortimana samo eden od številnih 
skupnih problemov. Sodelovanje je 
nujno tudi na drugih področjih kot 
npr. skupni nastop pri domačih pro
izvajalcih nekaterih kritičnih suro
vin in pomožnih materialov, skupni 
nastop pri preskrbi rezervnih delov, 
izmenjava izkušenj o proizvodnji 
itd.

Upajmo, da bo to sodelovanje res 
iskreno in v tem primeru smo tudi 
prepričani, da bo tudi uspešno za 
celotno našo panogo.

TF
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NAS IZVOZ - UVOZ LETOS
Pravkar prihajamo v obdobje, ko 

se vsa politika okrog dodeljevanja 
deviz vrti v smeri uvoz za izvoz m 
šele sedaj resnično prihaja do izra
za trud in zalaganje kolektiva, da 
se pravočasno formira na zunanjih 
tržiščih.

Še pred tremi leti nazaj, skoraj ne 
moremo govoriti o našem izvozu kot 
pomembnejšem; praktično smo de
lali le za Belgijo. Leta 1961 smo tja 
izvozili vsega le 2 majhna vagona 
blaga. Resnično pa smo v letu 1962 
mnogo storili na obdelavi oziroma 
raziskavi zunanjih tržišč. Navezali 
smo stike skoraj z vsemi afriškimi 
državami in državami Bližnjega 
vzhoda. Obdelali smo posamezne 
otoke in razposlali ponudbe in vzor
ce povsod, kjer smo le dobili stike 
in so se kazale le najmanjše možno
sti za sodelovanje v prespektivi. Še 
istega leta smo izvozili že 12.000 $ 
naših izdelkov. Vse to pa so bile v 
glavnem le poizkusne količine za 
afriška področja. V letu 1963 smo do
bili stike z nemškim reeksporterji 
in po njih prodrli na srednje ameri
ški trg in antilsko otočje. Osvojitev 
tega trga ni podjetje stalo malo. O 
trgovskih težavah, ki smo jih pri 
tem imeli in za katere več ali manj 
ve le nekaj ljudi, ne bi dosti govo
rili. Mislim, da bo vsakdo razumel 
naš položaj, če povem le to,da ni eno
stavno priti na katerokoli tržišče, 
če je tam zasidran že kdo drugi, še 
posebno pa ne na ameriško. Tam pa 
so zares imeli varen pristan Kitajci 
in Japonci, Poljaki in Madžari. Le 
najmanjše napake teh, kot slabo pa
kiranje, transportni lomi in zamude 
dobavnih rokov, so šle nam v prid. 
Da so prej naštete države na teh 
področjih imele trdne pozicije, priča 
tudi dejstvo, da je v samem začetku 
naših stikov bila alternativa o nev
tralni opremi blaga. Celo nemški 
posredniki niso upali v to, da bomo 
mogli pri obstoječi konkurenci pro
dreti z jugoslovanskim blagom. 
Mnogo je bilo razgovorov o tej za
devi. Mnogi v podjetju se bodo mor
da še spomnili, da smo se v samem 
začetku lovili ali nevtralno ali z 
znamko»KIL«. Nato pa smo, na ve
likem riziku, postavili kupce vkljub 
pred dejstvo; češ, če je dobro blago, 
zakaj potem ne bi bila znamka.

Vzsirajali smo in dosegli afirma
cijo naših izdelkov. To je bila veli
ka poteza, ki nam v bodoče le kori
sti. Danes je znamka KIL že zasto
pana v Ecuadorju, Venezueli, Trini- 
dadu, Jamajki, Barbadosu, Costari- 
ki, Panami, Quayani, Nicaraqui, Si
riji, Nigeriji in Ceylonu. To vse so 
tržišča, ki jih je glede na kupno 
moč in mentaliteto prebivalstva 
vredno upoštevati in zadržati.

Da našo akcijo na osvajanju tujih 
tržišč lahko ocenimo kot uspešno, 
je predvsem pripisati prizadeva
njem prizvodnje. Zelje za izvozom 
niso bile dovolj. Zadevo je bilo res
no vzeti in v proizvodnji postaviti 
na glavo ne malo stvari. Ni bilo eno
stavno redno obratovati, pri tem pa 
menjati osnovne oblike, velikosti 
in teže krožnikov. Kupci so nam 
brez sentimentalnosti povedali svoje 
zahteve: teža toliko, premer toliko, 
višina za 60 kom. toliko. Od tega ni 
bilo odstopanj. Tovariši, ki so se s 
tem ukvarjali, so nekajkrat naleteli 
na skoraj nerešljive probleme. Po
sebne težave so imeli z višinami, 
ker je bila nevarnost, da se bodo 
krožniki pri zelo nizki nogi vsedali 
na sredini.

Pri tem ne smemo pozabiti, da je 
to vse bilo prav v času, ko smo se 
prilagajali avtomatski proizvodnji, 
ki je za naš kolektv bila pač nova 
in ise ji je bilo potrebno priučiti.

Prav zaradi teh težav, smo prve 
mesece letošnjega leta bili v 
zaostanku z izdobavami. Celo nekaj 
mesečne zamude smo imeli. Kupci 
so že postajali nervozni in so kazali 
do nas nezaupanje. Moramo pač 
upoštevati, da vsak dober gospodar 
vodi račune o denarnih naložbah. V 
nekaterih državah devizni predpisi 
zahtevajo 50% depozite na vrednost 
uvoženega blaga. Če leži brez vred
nosti več mesecev, in to se zgodi v 
primeru, ko dobavitelj pravočasno 
ne pošlje blago, poiem pač vsak 
ekonomist od talcih poslov Peži. Ma
ja in junija, ko smo le začeli redno 
odpremi j ati večje količine blaga za 
izvoz, smo atmosiero ublažili. Po ne
kaj pošiljkah smo kupce le uspeli 
prepričati, da so zamude bile le za
radi začetnih težav, da pa bodo 
dobave redne in pravočasne.

Trenutno smo z odpremami kar 
lepo na tekočem. Izvozili smo že ca. 
800.000 krožnikov in bi jih do kraja 
leta morali še okrog 200.000 kom. 
Vseh 200.000 komadov sicer ne bomo 
odpremili v decemberu, vendar to 
ne bo imeloposledic, ker je glede te
ga že pri začetnih razgovorih bil 
dosežen skupen sporazum.

Letni plan smo dosegli. Prav tako 
bodo z naše strani izpolnjene oblju
be, ki smo jih dali Jugobanki pri 
sklenitvi pogodbe za dodatna deviz
na sredstva po čl. 27.

Redna sredstva za uvoz blaga po 
generalnem dovoljenju čl. 25 smo 
porabili že do marca meseca. Pod 
pogojem izvoza, nam je banka odob
rila dodatno 21 milijonov. Mi smo 
našo obvezo med letom izpolnjevali, 
na žalost pa je povedati ugotovitev, 
da jo banka proti vsem pričakova
njem, do nas ni. Material iz uvoza

(barve iz Nemčije, Avstrije, Italije) 
smo dobivali na osnovi dobrih po
slovnih odonsov, na odprto. Z borak- 
som je bila zadeva mnogo resnejša 
in smo v preteklem mesecu ostali 
skoraj brez njega in da nismo imeli 
pri vsem tem mnogo sreče, bi danes 
res nekdo odgovarjal za obustavitev 
proizvodnje. Nalog za uvoz boraksa 
je od maja meseca ležal v banki in 
je na številne urgence po vseh po
teh, bil viziran šele ob koncu no
vembra. Mi smo med tem časom 
porabili pirobor, ki pa je last jugo- 
keramike, Zagreb. Morda se bo kdo 
začudil, kako ga je ona mogla dobi
ti. Tudi njihov pirobor mora po na
logu dobavitelja iz Amerike ostati 
zaplenjen dokler ne bo plačan.

Se večje so težave s sredstvi po 
kontigenaranem uvozu. Za naše po
trebe iz teh sredstev rabimo polirno 
pločevino in klavirsko žico. Za le
tos nam je vsak uvoz odbit z obrazlo
žitvijo, da sredstev ni. Presoja, kako 
delati brez materila pa je prepušče
na v odločitev in iznajdljivost ko
lektiva. Grafit in gline uvažamo po 
prostem uvozu. Vendar to ni razu
meti dobesedno. Za vsak primer po
sebej mora, vsaj po dosedanji praksi, 
sredstva odobriti banka. Prvo koli
čino grafita in gline za grafitno 
proizvodnjo smo dobili julija. Od 
vloge za sredstva pa do fizičnega 
uvoza ni poteklo nič manj kot 5 
mesecev. Šele na osnovi kupov ko
respondence, podatkov, obrazložitev 
in dodatnih obrazložitev smo uspeli s 
tem uvozom.

Sedaj, ko nam je potrebna nova 
količina grafita in gline se stvar po
navlja. Uvoz nam vztrajno odbijajo 
z obrazložitvijo, da sredstev ni. O 
situaciji, v katero zaradi tega priha
ja podjetje, so obveščeni Zvezni in 
in Republiški sekretariat za ind., 
Zvezni sekretariat za zunanjo trgo
vino ter zbornice. Mislim, da ni v 
našem kolektivu nobenega, ki ne bi 
videl prednosti domače proizvodnje 
grafitnih loncev, le nekateri odlo
čilni ljudje tega ne sprevidijo iu 
nočejo upoštevati, da je vredno dati 
nekaj dolarjev za uvoz surovine, da 
bi na drugi strani z njo prihranili 
na štirikrat večjem uvozu loncev. 
Zadeva je še vedno v teku in se tre-

(nadaljevanje na str. 5)

V&jtisuite
v naš list
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Iz 5. in 6. zasedanja 
DELAVSKEGA SVETA

Naš izvoz-uvoz letos
(Iz str. 4)

nutno s centralo Jugobanke v Beo
gradu pogaja Savezna privredna 
komora. Udruženja nemetalov. Že 
samo nekoliko primerov, ki jih v 
tem članku navajam, odločno priča- 
je o nesmotrnem poslovanju z de
vizami. Nedoslednost takega poslo
vanja je postala očitna in tudi same
mu sistemu več ne odgovarja. Prav 
zato in zaradi državnega deficita, je 
centrala Jugobanke že izdala navo
dila za sklepanje kompleksnih po
godb v letu 1965.

Naše podjetje lahko tako odloči
tev samo pozdravi, saj poslovati na 
področju izvoza — uvoza, podobno, 
kot smo to letos, re* ne moremo. 
Poslovati v negotovosti, z bojaznijo, 
da lahko podjetje vsak čas zaradi 
pomanjkanja surovin ob n stavi pro
izvodnjo, zares ni persoektivno, da 
poleg tega zaman porabljen čas za 
kupe nepotrebne korespondence, niti 
ne upoštevam.

Mnenja sem, da upravičeno zapi
šem v imenu vsega kolektiva, da 
smo zavestno žrtvovali vse, kar je 
žrtvovati bilo treba, kar nam pripa
da. Tu naj bi povedala, da Jugo
banka v Ljubljani obljublja vse 
letošnje naloge za uvoz plačati v le
tu 1965 na račun sredstev 1964^ in to 
prav zaradi tega. ker smo nas plan 
izvoza izpolnili.

Za leto 1965 pa naj bi bila pod
pisana z Jugobanko pogodba o izvo
zu in uvozu. Po dosedanjih razgovo
rih naj bi imeli med izvozom in 
uvozom določen faktor. S to pogod
bo bi bila zajeta sredstva po vseh 
vrstah uvoza. Načelo naj bi se izva
jalo dosledno. To se pravi, da nam 
banka sme takoj, ko nimamo iz- 
poljnjene obveze do izvoza, obusta- 
viti sredstva za uvoz. Na zahtevo 
banke smo morali celo predvideti 
dinamiko po mesecih.

Nekateri materiali iz uvoza bodo 
že potrebni januarja in prav zaradi 
teca bo treba tudi za izvoz poskrbeti 
takoi v začetku leta. Glede na seda
nje kanaciteie avtomatov lahko z 
gotovostio računamo, da bomo tudi 
v prihodniem letu realizirali plan 
izvoza, vendar bi glede na domače 
potrebe po krožnikih priporočala 
proizvodnjo na 3 izmene. Izvozni 
asortiman bo treba razširiti tudi na 
skodelice. Za izdobavo januar — 
marec je podanih 80.000 koma
dov in se bomO morali res pripraviti 
nato proizvodnjo, da bomo že prve 
mesece imeli v izvozu dober start.

Če za rezime vsega dodam še 
zaključek, da smo marsikaj morali 
narediti z velikimi težavami tako, 
da smo skoraj že navadili na to 
da brez težav ne gre, potem bodoč
nosti lahko s pogumom gremo nas
proti, ker nas ovire ne bodo mogle 
ustaviti, da ne bi zadanih nalog 
izpolnili. G- M.

Na 5. zasedanju je delavski svet 
razpravljal in sklepal o:

— odobril je odpis osnovnih sred
stev v vrednosti 313.084 din;

— za člana skupščine komunalne 
skupnosti socialnega zaverovan ja 
Žalec je izvolil tov. Drobne Faniko;

— odobril je najetje kreditov v 
znesku 13.158.777 din za plačilo 6 
stanovanjskega bloka v Kasazah;

— ustanovil je delovno mesto 
»toplotni tehnik« z ozirom na vedno 
večje probleme, ki se pojavljajo pri 
pečeh;

— odobril je prevoz z lastnim 
prevoznim sredstvom v službene na
mene za tov. Deršek Ivana in Žagar 
Mirota;

— odobril je prošnjo tov. Jelen 
Pavlike za priznanje nadomestila 
OD zaradi bolezni;

— odločil je, da se mora cepiti 
proti gripi sleherni član kolektiva, 
sicer mu ne bo izplačalo nadomesti
la OD v slučaju obolelosti za to bo
leznijo za čas obolelosti:

— odločil je, da se inventurni po
pis v skladišču tehničnega materiala 
in gotovih izdelkov ob koncu poiz
kusne proizvodnje ne bo delal, ker 
je bila med tem časom že izvršena 
inventura, če tega služba družbene
ga knjigovodstva ne bo zahtevala;

— odločil je naj se ponovno oce
nijo delovna mesta v upravi, ker so 
se v letošnjem letu v ostalih oddel
kih spremembe že izvršile.

Dne 27. 11. 1964 so slovesno izročili 
prometu mladinski del jadranske 
magistrale Kolavšin — Bijelo polje. 
V tej akciji je sodelovalo 20.000 
mladincev iz vseh republik. Odsek 
ceste, ki je dolg 49 km je bil zgra
jen v 220 dneh.

V tej akciji sta sodelovala tudi 
dva mladinca iz našega kolektiva, 
in to mladinec Vozlič Ljubo in mla
dinka Uranjek Silva.

Ob vrnitvi iz udarniške akcije 
sem ju obiskal in se v razgovoru 
z njima seznanil z delom na tej 
magistrali. Prvo kar je bilo sta se 
pohvalila, da sta bila v Kajuho
vi brigadi, ki se je izredno iz
kazala in bila udarna. Ko sem se 
zanimal kakšen je bil delovni čas 
sta mi dejala, da je bil delovni čas 
6 ur in pol do sedem ur na dan. Vsak 
dan je bila obvezna za mladince 
fizkultura, trikrat na teden pa so

Na 6. rednem zasedanju dne 9. sep
tembra 1964 se je sklepalo o slede
čem:

— Tov. Veseljku Štefanu je na 
njegovo prošnjo priznal obračunsko 
postavko kurjača grafitnih loncev, 
ker bo kmalu odšel v pokoj;

— potrdil je periodični obračun 
za obdobje januar — september;

— odobril je nabavo inventarja 
za opremo stanovanj za samce v 
stavbi »Restavracije Šmohor« Liboje 
v znesku 600.000 din;

— dopolnil je komisijo za anali
tično oceno delovnih mest še z nas- 
leednjimi člani: Grobelnik Franc, 
Verlič Konrad, Bizjak Rudi, Šuler 
Jožica.

— odobril je predlog novih obra
čunskih postavk za EE usluge, ki 
stopi v veljavo s 1. 11. 1964;

— vajencu tov. Toplak Štefanu je 
odobril nagradu za vestno in 
požrtvovalno delo v znesku 10.000 
din;

— tov. Lazar Radutu, invalidske-* 
mu, upokojencu je odobril 20.000 
din;

— ustanovitelj je novo delovno 
mesto »pomožnega normirca«.

Zaradi priprav za prehod na 42 
urni delovni tednik je potrebno po
novno normirati vsa dela, s čimer 
se je delo normirca občutno poveča
lo;

—- odobril je prenos zemljišč, ki 
jih ne uporabljamo na kmetijski 
kombinat Žalec, obrat Mirosan.

imeli mladinci kulturno prireditev. 
V nadaljnjem razgovoru z njima sem 
izvedel, da je Vozlič Ljubo delal v 
jedilnici, mladinka Silva pa v kuhi
nji. Pobaral sem ju, kako to, da 
nista delala v brigadi pa sta mi de
jala, da je tudi delo, ki sta ga 
upravljala bilo potrebno, saj sta mo
rala nenehno delati, da so se mla
dinci dostojno okrepčali, ko so 
prišli z dela. V prostovoljni akciji 
sta bila dva meseca in 10 dni. Med 
ostalim pa sta še dejala, da bi bilo 
lepše in bolj prijetno, ko nas bi bilo 
iz kolektiva več v tej akciji in sta 
mnenja, da se naj v akcijo prosto
voljnega dela v bodoče vključi več 
mladincev, saj z delovno akcijo 
prispeva mladina velik delež izgrad
nji prometnih zvez, ki vplivajo na 
vsestranski razvoj našega gospodar
stva, še posebno pa v republikah, ki 
še nimajo zgrajene industrije.

ODPRT MLADINSKI DEL 
JUGOSLOVANSKE MAGISTRALE
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Intervju s tehničnim vodjem 
tov. Bauer ing. Venčeslavom

1. vprašanje:
V nekaterih številkah našega lista 

ste nanizali celo vrsto neizkorišče
nih notranjih rezerv. Kaj od vsega 
tega menite, da je mogoče odpraviti 
in realizirati v prihodnjem letu?

Odgovor:
Res je, da neizkoriščene notranje 

rezerve, katere so bile nanizane v 
nekaj številk tega lista predstavlja
jo področje dela, katero se rešuje in 
odstranjuje z ostalimi manjšimi 
spremembami v organizaciji dela in 
izboljšavi tehnološkega procesa, za
to vse te rezerve ne bodo naenkrat 
odstranjene temveč tekom časa, kar 
pa ne da in se ne vidi takojšen 
uspeh pred enim obdobjem tj. ne

kaj mesecev ali leto dni, ko se izme
rijo rezultati. Že sedaj lahko trdi
mo, da smo nekaj dosegli predvsem 
v zmanjšanju loma in zmanjšanju 
notranjega transporta, zelo malo pa 
v ostalih napovedanih rezervah. 
Upam, da povdarek kateri je dan na 
zmanjšanje loma, posebno pa uved
ba premij za nagrajevanje za 
zmanjšanje loma, bo v naslednjem 
letu najbolj aktualna tema. Vsi po
kazatelji in priprave za izboljšavo 
tehnološkega procesa bodo v nasled
njem letu omogočili, da se lom spe
lje v normalne okvirje. Tudi ostala 
vprašanja notranjih rezerv so že v 
delnem odstranjevanju. Najbolj te
žavno je tam, kjer je vezano s sred
stvi. Sedaj v pripravi plana za na
slednje leto se rešujejo proste kapa-

Nesreče
čoškovič Ivo
Z visokim vagonetom je prevažal 

opeko. Pri nameščanju vagoneta na 
prevoznik se je celotna naprava 
stresla. Mehanizem, ki varuje vzvod
no ročico je popustil, sproščena ro
čica je udarila čoškoviča v brado. 
Zaradi udarca je čoškovič padel in 
si poškodoval desno oko.

Puhanič Branko
Puhanič je z avtomobila zmetaval 

premog. Da je z lopato lažje zajel 
premog, je težo telesa prenesel na 
levo nogo. Nenadoma ga je zabolelo 
v gležnju leve noge in sam brez tu
je pomoči ni mogel več hoditi.

Oblak Marija
Peljala se je na železniško postajo 

kontrolirati nakladanje robe. Na po
vratku iz železniške postaje v Pe
trovčah, je na mostu preko Savinje 
s kolesom prehitevala voznika s 
konjsko vprego. Zaradi slabega sta
nja mostu ji je dvokolo nenadoma 
spodneslo pod vprežni voz. Pri pad
cu si je poškodovala desno nogo.

Tomažič Ivan
Opravljal je delo pri rezalcu gline 

v grafitnem oddelku. Odprtina skozi 
katero odpade razrezan material se 
je zamašila in ovirala normalno de
lo. Tomažič je odstranil odvišni ma
terial med obratovanjem z roko. Lo
puta, ki odstranjuje glino mu je po
škodovala prste na levi roki.

Vaš Štefan
Na poti v službo mu je spodrsnilo 

na spolski cesti. Padel je in si po
škodoval levo roko v zapestju.

pri delu
Pečnak Marijana
Z leseno tresko v levi roki je ho

tela očistiti glinasto maso, ki se je 
prilepila na oblikovalno glavo in 
ovirala delo. Delo je opravljala med 
vrtenjem oblikovalne glave, čeprav 
je vedela, da to ni dovoljeno. Ker je 
čiščenje vršila v nepravilni smeri, se 
je treska, ki je zadela v strnjeno 
maso, zlomila v roki in ji poškodo
vala kazalec leve roke.

Stančič Jože
Pri odpiranju pokrova bobna, ki 

je bil napolnjen z livno gmoto mu 
je matični ključ spodrsnil po mati- 
tici, katera je bila že preveč obrab
ljena. Pri spodrsljaju je z desno ro
ko udaril po bobnu in si poškodoval 
sredinec.

Nesreči Tomažiča in Pečnakove 
sta se zgodili zato, ker niso bili upo 
števani najosnovnejši predpisi za 
varnost pri delu. Vsaka popravila in 
čiščenje stroja med obratovanjem 
niso dovoljena. Neupoštevanje in 
kršenje tega predpisa vodi v nesre
čo z nezaželenimi posledicami. To 
nista prvi nesreči te vrste in v bo
doče se bo kršitelje, po končanem 
bolniškem staležu, kaznovalo pri
merno njihovi krivdi.

Vsako tudi najmanjšo nesrečo pri 
delu mora javiti vodja oddelka, ki 
ima nalašč zato pripravljen zvezek, 
javiti jo je treba takoj, ko se je 
zgodila. Vsako kasnejše javljanje se 
ne bo upoštevalo, niti se ne bo izda
la »Prijava o nesreči«. Prijava se 
bo izdala samo za nesreče vpisane v 
zvezek »Nesreče pri delu« po navo
dilih, ki so nalepljena v zvezku.

citete in neizkoriščen delovni čas. 
Eno od najbolj važnih činiteljev za 
realizacijo vseh napovedi je pa ljud
ski faktor. Temu vprašanju se po 
mojem mnenju polaga najmanj po
zornosti. To se pravi, k izobraževa
nju in usposabljanju delovnega člo
veka v sedanji fazi prehoda k speci
alizaciji del je nujno ukrepati k ob
veznem priučevanju oziroma speci
alizirati posameznika za posamezne 
delovne operacije. Omogočiti in po
spešiti izobraževanje, osigurati si
gurni uspeh k realizaciji vseh po
manjkljivosti.

2. vprašanje:

Leto 1964 z ozirom na rekon
strukcijo dela sigurno ni bilo zmož
no normalne proizvodnje keramike. 
Kakšnega mišljenja ste? Kakšen fi
zični obseg proizvodnje je možno 
doseči na področju keramike v letu 
1965.

Odgovor:

Za leto 1965 planiramo proizvod
njo 2.000 ton keramike, 300 ton gra
fitnih izdelkov in 6.5 milijonov enot 
opečnih izdelkov. Da obstoja mož
nost realizacije plana za naslednje 
leto bi samo omenil proizvodnjo 
zadnjih treh mesecev. V keramiki je 
doseženo nad 170 ton mesečne pro
izvodnje, v obratu Ložnica ie dose
ženo nad 800.000 enot, za grafitni od
delek pa programiramo, ker je ko
maj začel obratovati. Ni pa nobenih 
ovir, niti so. pomembnejše investici
je, da se plan ne bi ustvaril.

3. vprašanje:
Večkrat smo že slišali razne raz

prave o maksimalnih možnostih ka
pacitet v keramiki. Kakšno je vaše 
gledanje na to vprašanje?

Odgovor:
Sedanji asortiman omogoča letno 

proizvodnjo 3.500 ton produkta 
vštevši tudi lom. Komentar k temu 
bi samo dodal, da se proučujejo in 
realizirajo nakazane notranje rezer
ve.

4. vprašanje:
Razvojna služba keramike spada 

tudi v vaš sektor. Kaj predvidevate 
na tem področju v letu 1965?

Odgovor:
Predlagam naslednje:
1. Enojna gmota v proizvodnji ke

ramike;
2. Fasadne ploščice;
3. Suvenirji in figurativna kerami

ka;
4. Razno.

Obrazložitev:
Točka »Razno« se črta, v kolikor 

se prve tri točke uspešno rešijo.
REL
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Strokovna ekskurzija po KIL i
Poslovna enota »Opekarna Ložni

ca«.
Lokacija navedenega obrata se 

nahaja severno od Žalca na oddalje
nosti ca. 2 km v smeri proti Pire- 
šici.

Nastanek navedene tovarne je os
novan na sorazmerno velikih zalo
gah dokaj dobre surovine, ki ima 
deloma bentonitski značaj v smislu 
geološke povezave žil s povsem či
stimi bentoniti, ki se vlečejo, delno 
prekrivljene, od Zagreba pod Konji
ško goro na področje savinjskih 
gričev.

Glina — ilovica ima fizikalne in 
kemijske osnovne lastnosti še dokaj 
zadovoljive in so v okviru zahtev 
JUS-a. Vsebnost prostega apnenca, 
plastičnost, le rahel bentonitski 
značaj, barva, trdnost po žganju, 
nizka točka sintranja in dobra ob
likovnost omogočajo izdelke v vseh 
potrebnih in zaželjenih oblikah.

Osnovna surovina za opeko je ilo
vica (glina s precejšnjo mero pri
mesi), ki vsebuje dokaj železa, pro
stega peska, organske substance in 
druge nečistoče. Po povzetju zgor
njega sloja zemlje — humusa, je 
potrebno z buldožerjem naruvati na 
kopico dovoljne zaloge gline za 
vsaj enoletno proizvodnjo, ker s tem 
dajemo glini možnost da dozoreva, 
pod vplivom zraka in atmosferilij. 
Za navedeni postopek, je dobro i- 
meti bunkerje, vsaj pokritega tipa, 
kar omogoča delo tudi v zimskem 
času, ko je glinokop težko pristo
pen.

Na opekami Ložnica ločijo gline, 
ki so namenjene zahtevnejšim iz
delkom (sivo-črna glina) in tiste gli
ne, ki so osnova za zidake. Iz bolj
ših glin delajo strešno opeko.

Glinam, ki so namenjene raznim 
namenom se po potrebi dodajo pol
nila v obliki peska (ali zmesi, ki je 
v peči), za druge izdelke pa premo
govni prah, ki zgori in daje lažje, 
porozne izdelke.

Glina, ki je odležana, se s polnili 
v razmerju, ki se zahteva po recep
turi meče v polžni dodaj alec, ki me
ša in dozira surovine med težke 
valje z namenom pregneten ja su
rovin oz. homogenizacije. Valji ima
jo določen razmak med sabo (ca. 
2 mm), ki je za posamezne prime
re posebej določeno. Od valjev pa
da surovina v koš, ki dostavlja le-to 
v vakum gnetilec.

Na obratu Ložnica imajo dva tak
šna stroja, ki zadoščata potrebam 
izdelave ca. 6.500.000 enot v nor
malni sezoni. Eden stroj je precej 
v letih, dočim je drugi s kapaciteto 
ca. 40 ton predelane surovine na uro 
dokaj šen. Naloga teh strojev je ho
mogenizirati gmoto, jo dodobra 
pregnesti nato pred izhodom suro
vine le-tej izsesati zrak in končno

na ustniku oblikovati želen prerez 
izdelka. Mimo odvzemnih mest za 
izdelke je napeljan vileči transpor
ter na verigo, dolžine 520 m, ki pre
naša izdelke v sušilnice zaprtega ti
pa in umetne sušilnice ogrevane s 
paro. Da bi bila mogoča proizvod
nja preko celega leta je potrebno 
investirati dobršno vsoto v nove 
kapacitete takih ali podobnih su
šilnic. Največjo površino zavzemajo 
regal sušilnice (pokrite) zunaj na

derezina, ke je zelo ekspeditivna in 
dragocen pripomoček. Za pogon 
strojev (gnetilcev, kolodroba...), 
jim služi parna lokomotiva, kar je 
nekoliko zastarela stvar, vendar 
dobro služi svojemu namenu, saj je 
para potrebna tudi za ogrevanje u- 
metnih sušilnic.

Nekakšna perspektiva tega obra
ta (seveda z dokajšnimi denarnimi 
sredstvi) pa je preorientacija na 
fasadne ploščice (klinker ali kaj

Izdelovanje rapid nosil

prostem, ki dobro služijo namenu 
v poletnem času, sicer so neupo
rabne. Ko so izdelki dovolj suhi, da 
so sposobni za vlaganje v peč se 
le-te nalaga na vozičke in se jih pre
pelje do komor krožne peči. Izraz 
krožna pomeni v tem slučaju to, da 
se v peči, ki je sestavljena od po
sameznih komor, oblike stlačene 
elipse oz. zaokroženega pravokotni
ka (peč tipa Hoffmann), ogenj seli 
od komere do komere na okoli po 
celotni peči. Nekaj komor vedno 
gori, nekaj se jih hladi, nekaj pa se 
jih prazni oz. polni. Peč se kuri s 
premogovim prahom od vrha z lo
paticami ali avtomatičnimi dodajal- 
niki (dozirniki). Temperatura žga
nja se vrti v mejah od 850 — 1000 
"C. Peč ima približno kapacitete 
ca. 150.000 enot tedensko.

Za dobavo osnovne gline ima po
slovna enota lastni žličar - bager, na 
ftno lokomotivo, ki dovaža surovine 
do vlačilca z jekleno vrvjo, ki po
tegne vozičke do polžnega dodaj al- 
ca. Zanimiv stroj je ogromni kolo- 
drob (posamezno kolo ima 3—4 to
ne), ki gnete glino za zidno opeko. 
Za dovoz in odvoz opeke električna

drugega) v raznih barvah. Najos
novnejše predelovalne stroje sicer 
imamo, surovino tudi, manjka pa 
najdražje in sicer — električna peč 
in dobre kapacitete sušilnice (bežno, 
najmanj 150 milijonov). Takšen ob
rat zahteva svoj čas, svoj tehno
loški elaborat tj. dobra predpri
prava gmot in loščev, teste potroš
nikov in navsezadnje svoj strokovni 
kader in kar je najvažnejše — tak
šno kapaciteto in kvaliteto, da bo 
dostopna širšem krogu potrošnikov 
oz. plačnikov. Ker se dela na tem 
projektu že precej časa, je upati na 
kakšen rezultat po zgoraj navede
nih zahtevah pa le mogoče v letu 
1966.

V letu 1965, t. j. do nove sezone 
je potrebno prestaviti osnovni gli
nokop na novo lokacijo, ki je od 
današnje skozi gozd oddaljena 
ca. 200—300 m s smeri proti zapadu 
in se razprostira na pobočje hrib
čka, ki je raziskan (sondiranj in tu
di odkupljen, napeljati je le vire e- 
nergije in progo za odvoz surovin 
ter odstraniti krovnino, kar bo iz
vedeno v času, ki se smatra kot ne
primeren za obratovanje. J. Z.
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RAZGOVOR S SEFOM EE OPEKARNA LOŽNICA
Odločil sem se, da obiščem šefa 

EE opekarna Ložnica, obratovodjo 
tov. Štefančič Jožeta. Ker nas v ko
lektivu vsekakor zanima obratova
nje opekarne sem tovarišu Štefanči
ču zastavil nekaj vprašanj na ka
tera je zelo rad odgovoril.

1. vprašanje:
Obratovanje opekarne je sezon

skega značaja in ste obratovanje v 
letošnjem letu že skoraj zaključili. 
Zanima nas, kako ocenjujete letoš
njo proizvodnjo?

Odgovor:
Obratovanje naše opekarne je še 

za enkrat sezonskega značaja in bli
žamo se zaključku. Manjši stroj 
smo ustavili 30. 10. t. 1., ker je že na
stopil mraz. Ko temperatura pade 
pod — 3° C, opeka v naravnih sušil
nicah zmrzne. Obratuje le večji stroj 
z zmanjšano kapaciteto, toliko koli
kor lahko umetna sušilnica posuši. 
Predvidevamo, da bo še obratoval 
do 20. 12. t. L, če ne bo temperatura 
padla pod —10° C. S proizvodnjo 
smo v letošnjem letu zelo zadovolj
ni.

2. vprašanje:
Ali letošnji uspeh proizvodnje 

opečnih izdelkov pripisujete samo 
ugodnim vremenskim prilikam ali 
tudi večjemu prizadevanju kolekti
va?

Odgovor:
Letošnji uspeh v proizvodnji pri

pisujemo prizadevanju kolektiva in 
organizaciji dela, nikakor pa ne vre
menskim prilikam. Vreme v letošnji 
sezoni ni bilo najboljše, se spomi
njamo še lepšega vremena za naše 
prilike. Mi smo ogromno proizvod
nih ur izgubili v mesecu oktobru, 
ker je stalno deževalo in tudi 6 dni 
smo izgubili zaradi vode v glinoko- 
pu, kar je redek pojav.

3. vprašanje:
Znano nam je, da ste v letošnjem 

letu zmanjšali asortiman. Ali nam 
lahko poveste, katere vrste opeke 
ste izločili iz proizvodnje in kaj vas 
je pripeljalo na ta ukrep. Kako je 
to odločitev sprejelo tržišče in kak
šen vpliv je imelo zmanjšanje asor- 
timana na sam potek proizvodnje?

Odgovor:
V letošnjem letu smo zmanjšali 

asortiman in izločili iz proizvodnje 
strešnike vseh vrst ter drenažne ce
vi. Znano nam je, da širok asorti
man v proizvodnji Ie-to zelo podra
ži in komplicira delovni proces. 
Kombinirano žganje zidnih enot in 
strešnikov ni uspešno, ker je žganje

različno ter je tudi čas hlajenja raz
ličen. Z uvedbo zmanjšanja asorti- 
mana smo pri žganju zmanjšali lom 
in povečali hitrost ognja v peči. V 
proizvodnji se zmanjšanje asortima- 
na odraža v tem, da se proizvede 
več enot in proizvodnja se poceni

4. vprašanje:
V letošnjem letu so bile v vaši EE 

uvedene takoimenovane proizvodne 
premije. Zanima nas, kako je kolek
tiv ta ukrep sprejel in kakšne so 
pripombe na te premije?

Odgovor:
V letošnjem letu smo uvedli pro

izvodne premije. Kolektiv je premi
je sprejel ugodno zato, ker so line
arne, seveda pa je godrnjanje ta
krat, če delavec premijo izgubi. Pre
mijo delavec, izgubi, če neopravičeno 
izostane od dela v celoti, za vsak bo
lezenski izostanek pa 10 % od pre-

GIBANJE OD V MESECU 
OKTOBRU 1961

Z ozirom na to, da bi bili člani kolektiva 
na tekočem z gibanjem OD bomo skušali v 
bodoče v našem listu stalno objavljati razpo
ne OD in povprečje za posamezne obrate.

Razponi OD v mesecu oktobru 1964 so 
sledeči:

delavcev
od 15.000 do 20.000 1
od 20.000 do 25.000 54
od 25.000 do 30.000 118
od 30.000 do 40.000 143
od 40.000 do 50.000 50
od 50.000 do 60.000 7
od 60.000 do 80.000 11
od 80.000 do 100.000 4
nad 100.000 2
Skupno: 390
51 delavcev je v oktobru delalo manj kot 

180 delovnih ur, 92 delavcev pa je delalo več 
kot 230 ur, tako da ti delavci ne pridejo 
v poštev v razponu.

Po posameznih obratih navajamo povprečje 
OD in nam daje sledečo sliko:

Obrat povprečje v oktobru
Proizvodnja gmote 32.448
Modelarna 34.736
Samotni oddelek 26.416
Strugama 32.448
I -ivarna 25.792
Peči 31.842
SnKarna 29.328
Avtopark 30.160
Delavnice 43.264
Uprava 39.520
Razvojni oddelek 33.072
Prodaja 36.816
Opekarna 34.736
Grafitni oddelek 44.3U4
Celotno podjetje 33.280

Mezdni oddelek

mi j e. Tako se znatno zmanjšujejo 
takšni izostanki.

5. vprašanje:

Ali menite, da je pri obstoječih 
pogojih možnost nadaljnega poveča
nja proizvodnje in koliko naj bi po 
vašem predvidevanju znašal količin
ski plan v prihodnjem letu?

Odgovor:

Pri obstoječih pogojih je težko 
povečati proizvodnjo, ker je ozko 
grlo v sušenju opeke. V najboljšem 
primeru bi lahko plan povišali na 
6,500.000 opečnih enot v prihodnjem 
letu.

Tov. Štefančiču se zahvaljujem za 
odgovore. Vidim, da vaša enota za
dovoljivo obratuje in prepričan sem, 
da se boste v bodoče tudi sami kaj 
oglasili v našem listu, kar nas bo 
zelo veselilo. Rez.

Razprave in sklepi 
upravnega odbora

Na 5. redni seji UO dne 5. 11. 1964 
je razpravljano in sklepano o slede
čem:

— ponovno potovanje v Vzhodno 
Nemčijo za tov. Ivnik Antona in 
Nedeljko Ignaca ter Bauer Vence
slava. Njihova potovanja so potreb
na, ker morajo biti navzoči pri po
izkusni proizvodnji naših grafitnih 
loncev in naših surovin. Tov. direk
torju Franju Tilinger pa je UO o- 
dobril potovanje v Zahodno Nemči
jo, kjer bo sklepal pogodbe za izvoz 
izdelkov v letu 1965.

— odobril je službena potovanja,
ki so bila opravljena v mesecu sep
tembru. G. Z.

, SREČNO 
NOVO UTO

»STRELSKA DRUŽINA«

PRVI, KI SO POKLICANI SODELOVATI PRI ČASOPISU, SO 

PREDSEDNIKI OBRATNIH DS, SEKRETARJI OSNOVNIH ORGANI

ZACIJ ZK, PREDSEDNIKI SINDIKALNIH PODRUŽNIC IN MLADIN

SKIH ORGANIZACIJ. PRIČAKUJEMO ODZIV!
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S posvetovanja industrijskih
oblikovalcev Jugoslavije

V Domu poslancev v Ljubljani je 
bilo 13. novembra posvetovanje in
dustrijskih oblikovalcev Jugoslavije. 
Posvetovanje ni bilo namenjeno sa
mo oblikovalcem ali samo proizva
jalcem, trgovini ali samo potrošni
kom.

Vsak od naštetih ima svoje pro
bleme. Gre za mejno področje. Eno 
takih mejnih področij so problemi 
na relaciji oblikovalec — intdustri- 
ja — trgovina. V tej zvezi se je ob
ravnaval problem izvoza in domače
ga tr^a ter sodelovanje oblikovalcev 
v proizvodnji.

ivieatem, ico na domačem tržišču 
lahko prodamo vse, smo v izvozu v 
nezavidljivem položaju, zato pa sta 
dva razloga.

Prvič zato, ker nismo znani po 
tehnični kvaliteti.

Drugič zato, ker nismo renomira- 
ni kot oblikovalci.

Znano je, da so v času hitrega raz
širjenja proizvodnje in povečanja 
števila zaposlenih, ob istočasni mož
nosti prodati prav vse na tržišče, ze
lo slabi pogoji za dvig tehnične kva
litete.

To pa, da nismo renomirani kot 
oblikovalci ima razlogov, da ne re
čem opravičilo prav tako v povojni 
konjunkturi, ki je omogočila na do
mačem tržišču prodajo tudi slabo 
oblikovanih industrijskih izdelkov.

Na domačem trgu je bilo vsaj do 
sedaj mogoče prodati prav vse. To 
stanje ni pilo vzporedno za oblikov
no in tehnično izpopolnjevanje in
dustrijskih izdelkov. Domačemu po
trošniku je marsikdaj na voljo sla
bo oblikovano in po tehnični kako
vosti neustrezno blago in še to v 
majhni izbiri. Drugega blaga potroš
nik ne more dobiti. Industrija pa te 
pomanjkljivosti, toda utečene izde
luje, ker jih lahko proda.

Vzrok za to pa je treba iskati v 
pomanjkanju konkurence. Čim bi se 
pojavila resnejša konkurenca med 
proizvajalci, bi nujno prišla do ve
ljave vloga dobre oblike, tehnične 
kvalitete, domiselnosti v rešitvah, 
racionalizacije, izpopolnitve in izu
mi, kar dajo osnovo kvaliteti upo
rabnih predmetov. Monopol posa
meznih proizvajalcev, visoke carine 
ali celo prepoved uvoza so elementi, 
ki zavirajo potrebno borbo za likov
no in tehnično kakovost izdelkov 
naše industrije.

Pod takimi pogoji ostaja oblikova
nje v industriji osebna stvar obliko
valcev in maloštevilnih bolj razgle
danih vodstev proizvajalnih in pro
dajnih organizacij.

V prehodni dobi od obrtniške k 
industrijski proizvodnji, ki v celi 
vrsti manjših podjetij še traja, je

bil pozabljen oblikovalec. Izpeljava 
oblik uporabnih predmetov je bilo 
prepuščeno tehničnim strokovnja
kom, ki so v izdelkih videli samo 
tehnične, ne pa tudi estetske, eko
nomske, psihološke in druge potre
be potrošnikov.

Dobra oblika je več kot samo 
funkcija nekega predmeta, neke 
uspešne tehnične izvedbe ali ustrez
ne konstrukcije, je rezultat vseh za
htev, ki vplivajo na obliko uporab
nega predmeta.

Iz ugotovitve, da tehnični strokov
njaki ne morejo uspešno tudi obli
kovati in da oblikovalci premalo ve

do o tehničnih problemih, sledi ja
sen zaključek, da je edina rešitev v 
sodelovanju. Pri tem se ne misli sa
mo na sodelovanje pri nastajanju 
izdelka, temveč tudi pri vseh njego- 
govih izpopolnitvah, ki se pokažejo 
v času uporabe.

Domače, kot tuja tržišča ob dvi
ganju osebnega standarda in za za
dovoljevanje potrošniških potreb, 
vse bolj zahteva sodobno oblikovane 
proizvode osebne potrošnje in to ob 
primernih cenah.

Uveljavlja se tudi spoznanje, da 
je treba prav tako oblikovati stroje 
in opremo, transportna sredstva, 
gradbeni material itd., zaradi česar 
industrijsko oblikovanje prodira tu
di na druga področja.

Industrijsko oblikovanje kot me- 
dota dela v sodobni industrijski pro
izvodnji, katere namen je izboljša
nje kvalitete izdelkov, taKo v pogle
du njihove funkcionalnosti, estet
skega izgleda kakor tudi ekonomič
nosti, postaja v industriji vse po
membnejši in odločujoči faktor.

Industrijsko oblikovanje rešujejo 
danes v svetu izbrani teomi (centri) 
v velikih industrijskih pcdjetj.h, ki 
se sestoje iz konstruktorjev, razvi
jalcev, tehnologov, analitikov, este
tov, psihologov za tržišča, ekonomi
stov in komercialistov, da bi novi 
proizvodi kar najbolj odgovarjali po 
kvaliteti, funkcionalnosti, estetske
mu izgledu in ceni ter željah kup
cev.

Ker je industrijsko oblikovanje 
vedno važnejši pogoj za vključitev v 
mednarodno menjavo in za dosego 
višjih cen na tujih tržiščih, bi bilo 
prav, da se industrijskemu obliko
vanju da in prizna, tako v naših 
proizvodnih in trgovskih podjetjih, 
kakor pri odgovornih družbenih či- 
niteljih ustrezno mesto.

Po statistiki, ki jo je organizirala 
Zvezna gospodarsKa zbornica med 
220 jugoslovanskimi podjetji stek
larske, keramične, kovinsite, kemij
ske, lesne, tekstilne in usnjarske in
dustrije, je izrazilo vzeti v delovno 
razmerje ali pritegniti k sodelova
nju oblikovalce 170 podjetij, kar po
meni, da je samo v 90 podjetij od 
220 zasnovana lastna oolikovaiska 
dejavnost. To je porazna ugotovitev 
če upoštevamo, da so bila anketira
na največja podjetja.

Predlogi za izboljšanje industrij
skega oblikovanja:

— Rešiti je treba vprašanje do
mače in naoavo tuje literature, ki 
je sedaj primanjkuje.

— Pogreša se tečajev, seminarjev 
in možnosti za dopolnjeno znanje 
za industrijsko obiiKovanje;

— Premalo je tujih tečajev za in
dustrijsko oblikovanje pri nas, želja 
je pa po udeležbi taKšmh tečajev v 
inozemstvu;

— Premalo je samostojnih insti
tucij za industrijsko oblikovanje, da 
bi se jih lahko podjetja posluževala;

— Posebno je potreona vzgoja tr
govcev in potrošnikov;

— Potrebno bi bilo rešiti medna
rodno izmenjavo izkušenj;

— Urediti bi bilo treba posredo
vanje novitet, katalogov ter vzorcev;

■— Vzgajati je treoa tehnične in 
komercialne kadre nasploh, da ne bi 
s svojo miselnostjo ovirali industrij
sko oblikovanje. V nekaterih kolek
tivih bi bilo treba spremeniti tudi 
miselnost kolektiva do industrijske
ga oblikovanja;

— Najti bi bilo treba način med
sebojnega sodelovanja in izmenjave 
izkušenj;

— Kader strokovnjakov, ki so 
sposobni sodobnega industrijskega 
oblikovanja je izredno maloštevilen, 
kar je posledica dejstva, da nima
mo v državi nobene visokošolske in
stitucije za njihovo izobrazbo.

Vloga industrijskih oblikovalcev v 
industriji ni povsem razčiščena, več
krat podcenjena, njihova material
na stimulacija pa neustrezna.

Trgovina še ni začutila potrebe, 
da bi intenzivneje vzpodbujala in
dustrijo za boljše in sodobnejše ob
likovanje, niti v zadostni meri ne

(nadaljevanje na str. 10)
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na* o otroškem vrtce
29. maja letos je razpravljal ple

num Občinskega odbora SZDL o pro
blemih otroškega varstva v občini Ža
lec. Udeležili so se ga tudi predstav
niki občinske skupščine Žalec, člani 
občinske zveze DPM, predstavniki

vzgojno varstvenega zavoda Žalec, 
predstavniki gospodarskih organiza
cij, krajevnih organizacij SZDL, šol 
in drugi.

V občini Žalec se že nekaj let raz
pravlja o otroškem varstvu. V zad-

S konference SZDL Liboje
V mesecu novembru je bila letna 

konferenca SZDL Liboje. Na konfe
renci je podal obširno poročilo do
sedanji predsednik tov. Čoki Ivan. 
V poročilu je izčrpno prikazal vse 
probleme kraja, kot gospodarski 
razvoj podjetij, obdelal je komunal
na vprašanja, delo krajevne skup
nosti in delovanje družbenih organi
zacij na področju Liboj.

Na podlagi poročila se je razvila 
obširna razprava, ki je bila omenje
na vglavnem na problme kraja. V

S POSVETOVANJA 
INDUSTRIJSKIH OBLIKOVALCEV 

JUGOSLAVIJE

(nadaljevanje s strani 9) 
prenaša želj in pripomb potrošni
kov po sodobnejšem oblikovanju. 
Težnja trgovine za čim večjo kvali
teto prodaje, zaradi večjega obsega 
prometa ima za posledico (ob šibkih 
strokovnih kadrih), da zapostavlja
jo forsiranje oblikovno zahtevnejših 
izdelkov.

Spoznanje, da je potrebno za raz
voj industrijskega oblikovanja vla
gati določena sredstva, tako za vzgo
jo kadrov, kakor tudi za prostore 
in opremo, le težko prodira pri na
ših delovnih kolektivih.

Investicije vložene v raziskovanje 
in industrijsko oblikovanje so dol
goročnejše naložbe, ki navadno ne 
prinašajo dobička že jutri, vendar 
so dobro naložena investicija, ki lah
ko prinese večkrat dobiček pojutriš
njem.

prvi vrsti je bilo ponovno govora o 
gradnji vodovoda in ceste Petrovče 
— Liboje. To je razumljivo, saj je 
vprašanje vode in ceste najbolj pe
reče in terja končne rešitve.

Diskunanti so se dotaknili pereče
ga vprašanja preskrbe prebivalstva, 
ki je zadnje čase otežkočeno, 
imajo Liboje samo en trgovski lo
kal, ki ne zadostuje krajevnim 
potrebam.

V razpravi so se dotaknili tudi 
vprašanja otroškega vrtca in bo 
potrebno temu vprašanju v bodoče 
polagati več pažnje, če hočemo, da 
bomo delovne žene razbremenili 
skrbi za čas njihovega dela, saj s 
tem bomo tudi dvignili produktiv
nost dela na delovnem mestu, za de
la, ki jih žene opravljajo.

Po vprašanju delovne skupnosti 
je bila zelo pestra razprava, ki je 
ugotovila, da bo potrebno novo usta
novljeni krajevni skupnosti nuditi 
večjo finančno pomoč, če hočemo, da 
bo krajevna skupnost resno zaživela 
in bo kos izvršiti svoje bodoče nalo
ge na področju komunalne dejavno
sti in gospodarstva v kraju.

Največji poudarek v razpravi pa 
je bil dan predstoječemu praznu- 
vanju občinskega praznika v Libo
jah, ki naj bi bil v letu 1965. V ta 
namen je konferenca poleg osalih 
sklepov zavzela sklep naj se v mese
cu februarju 1965 osnuje na področ
ju Liboj širši odbor za izvedbo 
občinskega praznika. Ta odbor naj 
bi zajel predstavnike občine, tu
kajšnjih podjetij in predstavnike 
družbenih organizacij. Odbor naj bi 
imel izrecno nalogo, da prouči vse 
možnosti, da bi praznovanje občin
skega praznika bilo kronano z eko
nomskimi, političnimi in kulturnimi 
uspehi kraja.

Splošni zaključek razprave je dal 
poudarek temu, da če hočemo izve
sti vse naloge, ki stojijo pred izve- 
je potrebno, da bodo vsi člani SZDL 
vsestransko po svojih močeh poma
gali pri uresničitvi zadanih nalog, 
samo tako bomo lahko dosegli naš 
zaželjeni cilj splošnega napredka 
našega kraja. Rel.

njih dveh letih se je pristopilo k 
urejanju teh problemov bolj načrtno, 
kar je bilo občutiti tudi na razširje
nem plenumu Občinskega odbora 
SZDL. V lanskem letu se je o otro
škem varstvu največ govorilo na se
jah Sveta za socialno varstvo, na se
jah komisije za otroško varstvo, sejah 
občinske zveze DPM in na občnih 
zborih posameznih društev PM; letos 
pa je prišlo otroško varstvo na dnev
ni red pred širši forum. Zavod za so
cialno delo občine Žalec in Vzgojno 
varstveni zavod Žalec sta pripravila 
izčrpno poročilo, v katerem je bilo 
prikazano otroško varstvo kot eden 
od momentov, ki vplivajo na storil
nost zaposlenih mater. Tudi v sami 
razpravi je bilo poudarjeno, da se 
mora otroško varstvo obravnavati 
vzporedno s povečanjem delovne sto
rilnosti in zboljšanjem družbenega in 
osebnega standarda, saj nerazvito 
otroško varstvo vpliva na eni strani 
na slabšo materialno bazo v občini, 
na drugi strani pa ogroža zdrav in 
vsestranski razvoj otrok.

Obojestranska zaposlenost v naši 
občini narašča. Letos je zaposlenih 
13 % več ljudi kot lani. Zaposlenost 
žensk znaša kar 45% vseh zaposle
nih. Menimo, da ta številka ni majh
na. Tudi sedanje varstvo otrok se bo 
moralo prilagoditi delovnemu času 
zaposlenih staršev, saj jih največ de
la v dveh ali celo treh izmenah. Ma
tere se pri neurejenem varstvu otrok 
ne morejo počutiti varne. Eden od 
diskutantov je dejal, da žene celo ra
de delajo v nočni izmeni, da čez dan 
pazijo otroke. Kapaciteta sedanjega 
Varstveno vzgojnega zavoda ne za
došča. Skoraj v vseh krajih je tako 
močna zasedba, da ne morejo sprejeti 
nobenega otroka več, prostori se bodo 
pa le morali najti. Najlažje bo pač re
šiti otroško varstvo tako, da bodo go
spodarske organizacije dale na razpo
lago prostore in jih opremile, Občin
ska skupščina Žalec pa zasigurala 
sredstva za vzgojno in tehnično oseb
je. Vse gospodarske organizacije 
močno občutijo problem neurejenega 
otroškega varstva in so ga tudi pri
pravljene reševati, vendar le v okvi
ru _ Krajevne skupnosti, kar je tudi 
smiselno in prav. Tudi krajevne skup
nosti bodo morale nekoliko več po
zornosti posvetiti vzgojno varstvenim 
problemom na vasi, ki dobivajo pri 
nas vse bolj socialistično fizionomijo. 
V zvezi s prostori za varstvo otrok se 
bo moralo ponovno opozoriti na ob
činski odlok o posebnih prostorih za 
otroke pri večjih objektih, ker do se
daj se gradbeno upravni organi niso 
držali teh določil. Nekaj se bo mo
ralo napraviti tudi za varstvo šolskih 
otrok, saj so ravno šolski otroci če- 

(nadljevanje na str. 11)



Št. 6 — november-december 1964 LTBOJSKI KERAMIK« STRAN 11

PRAVILNIK
o višini dotacije, ki jo lahko da podjetje počitniškemu domu za znižanje storitev penziona.

1. člen
Delavci podjetja in njegovih samo

stojnih obratov oziroma poslovnih 
enot imajo pravico do dotacije za zni
žanje cen penzionskih storitev po po
čitniških domovih, ki so ustanovlje
ni na temelju zakona o ustanovitvi in 
poslovanju počitniških domov (Ur. 
list FLRJ, št. 26/58).

Dotacije se torej dajo počitniške
mu domu, ki jo lahko delavec kori
sti le, če preživi svoj letni dopust v 
takem domu.

2. člen
Če delavec preživi svoj redni letni 

dopust v počitniškem domu druge go
spodarske organizacije, s katero ima 
podjetje ustrezen dogovor, mu gre 
prav tako pravica iz 1. člena te od
ločbe.

3. člen
Dotacija se izplača počitniškemu 

domu za delavca, ki je v rednem de
lovnem razmerju v podjetju, kakor 
tudi za člane njegove ožje družine, ki 
jih delavec preživlja. To velja za nje
govega zakonca, v kolikor ni ta dru
gje zaposlen, za otroke, za katere do
biva otroški dodatek in za druge ose
be, ki jih po potrdilu pristojnega ob
činskega ljudskega odbora delavec 
vzdržuje. Zakonec, ki je zaposlen v 
drugem podjetju, nima pravice do do
tacije po tej odločbi.

Zakonskemu drugu, ki ni zaposlen, 
otrokom, za katere dobiva otroške 
dodatke ter osebam, ki jih delavec 
vzdržuje, pripada dotacija v višini, 
kot se izplača za delavca v rednem 
delovnem razmerju.

4. člen
Podjetje dotira osebam iz prejšnje

ga člena znesek nad 600 din dnevne * 6

POSVETOVANJE O OTROŠKEM 
VARSTVU

(nadaljevanje s strani 10)

sto prepuščeni cesti. Nobena popolna 
osnovna šola pa nima pogojev, ker je 
pouk v dveh izmenah. Morda bi se 
našle pionirske sobe ali pa se izko
ristili prostori varstveno vzgojnih 
ustanov v popoldanskem času. Pose
ben problem so otroci v starosti od
6 mesecev do 3 let. S temi so naj
večje težave na kmetijskih posestvih 
KK Žalec. Niso redki primeri, ko star
ši te prav majhne otroke zapirajo v 
stanovanja. Izrečenih je bilo še mno
go drugih misli in problemov v zvezi 
z otroškim varstvom.

Posvet je bil zelo koristen, opozo
ril je na probleme neurejenega var
stva otrok.

cene penziona za odrasle in otroke 
nad 10 let, za otroke pod 10 let pa 
znesek 350 din cene dnevnega pensi- 
ona.

Ta dotacija na osebo ne sme pre
segati 500 din dnevno.

5. člen

Pravica delavcu iz prejšnjega čle
na gre, če se izkaže s pravno veljav
no odločbo o koriščenju rednega let
nega dopusta in posebnega pismene
ga predloga delavca, ki ga predloži 
podjetju. V predlogu mora biti nave
deno:

— ime in priimek delavca in oseb 
iz 3. člena te odločbe;

— točna označba številk osebne le
gitimacije;

— število pensionslcih dni, za kate
re želi imeti dotacije;

— ime in sedež počitniškega doma, 
v katerem bo delavec in njegova dru
žina preživela svoj redni letni dopust;

— označba razdobja, v katerem bo 
na letnem dopustu.

6. člen
Podjetje nakaže dotacijo počitni

škemu domu v katerem bo preživel 
delavec z ožjo družino svoj letni do
pust, pri čemer je to šteti kot dota
cijo na plačilo pensionskih storitev 
delavca. Dotacija se lahko plača tudi

vnaprej (avans), če počitniška skup
nost, v katero smo vključeni, to zah
teva, obračunati pa se more pri konč
nem obračunu.

7. člen
Delavci — koristniki so dolžni v 8 

dneh po povratku z letnega dopusta 
predložiti računovodstvu podjetja 
pravilen obračun o koriščenju dotaci
je, ki ga sestavi uprava počitniškega 
doma, v katerem je bil dopust izko
riščen, kar predstavlja za podjetje 
knjižno temeljnico.

8. člen
Izplačane dotacije v navedeni viši

ni bremenijo sredstva sklada skupne 
porabe podjetja.

Delavski svet podjetja lahko izje
moma dovoli izplačilo tudi višjega 
zneska dotacije v posameznem pri
meru s posebnim sklepom, tedaj nad 
500 din za pensionski dan. V tem pri
meru pa bremeni presežek nad 500 
din osebne dohodke podjetja.

9. člen
Ta pravilnik velja po sprejetju s 

strani delavskega sveta podjetja.

Oprostite dragi bralci, da objavlja
mo pravilnik nekoliko pozno, vendar 
bo isti v veljavi še prihodnje leto. 
Verjetno bo popravljen le kakšen 
člen tega pravilnika.

»Ali trenirate preskok čez ovire?«
»Ne! To je samo prihod v službo ob nedeljah, ko ni vratarja,«
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Personalne
vesti

Prišli so v mesecu oktobru in 
novembru:

Potočnik Gabrijel, Križnik Marta. 
Bučej Ferdo, Škrlec Gezo, Radževič 
Srdžo, Pere Bogdan. Žikič Rusomir. 
Vidic Zlatko,' Vidic Marijan, Maconi 
Nežik^, Zver Veronika, Krajnc Ven
ceslav, Pižmoht Bruno, Končnik 
Franc, Godič Slavko, Krajnc Gizela, 
Ajtnik Eli ca, Beti Lovro, Krajnec 
Dragica, Gluhak Ana, Šeško Ivan, 
Bur jan Danica, Breč Nežika, Met- 
ličar Olga, Krajnc Kristina, Vuk 
Stefica, Biškup Terezija, Bučej An
ton, Mrdža Sava, Bečič Vah id, Kačič 
Oton, Draganovič Rifet, Daič Pre
drag Marinarč Miodrag, Derviševič 
Šabani Čomoč Adil.

Vsem novo sprejetim želimo pri
jetno počutje med nami.

Odšli v mesecu oktobru in no
vembru:

Sporazumno:
Pukmajster Barbara, Jurenec Dra

gica, Čulk Marija, Pražnikar Ange
la, Cvikl Nežika, Marinko Alojz, Ko- 
res Jože, Štefanič Marija, Goršek 
Dora, Super Vlado, Šturm Alojz.

Po odpovedanem roku:
Basic Engelbert.
Samovoljno:
Svetlto Alojz, Škrilec Gezo, Cilen

šek Berta, Mirnik Terezija, Novak 
Andrej.

Starostno upokojena:
Kudar Marija.
Po poteku pogodbe — sezonski 

delavci:
Lipovšek Dragica, Pavlinec Mari

jan Kiselak Sanda. Videnšek Terezi
ja, Oberčkal Jožica, Želir Ilona, Le
vovnik Marija, Cokan Angela, No
vak Neža.

Po pogodbi — predčasno:
Bučej Ferdo, Kranjec Dragica, 

Kranjc Venceslav.

BREZ BESED

Izdaja Keramična industrija Liboje. 
Urejuje uredniški odbor. Odgovorni
urednik Šuler Darko. Izhaja dvo
mesečno. Uredništvo: telefon Pet
rovče 1. Tisk ČP »Celjski tisk«

Celje.

Novoletna križanka
m 1 is 3 4 5 E 6 ! 7

8 9 10 E
11 E 12 E 13 E 14 E 15

16 17 e 18 E 19 20 E 21 E 22

23 24 E 25 26 E 27 28 E 29

33 31 E 32 33

34 E 35 36 E 37

38 e 39 40 E 41 E 42 E 43

e ■44 45 E E 46 47 E
e AS E 49 E 50 E 51 E
53 e 54 55 E 56 E 57 58 E 59

60 61 E 62 E 63 64 E 65 66 E
67 eo E 69 70 E 71

72
73 74 E 75 76

77 e 78 SE 79 E 80 * * *
81 E 82 E 83 i84 E 85 86 E 87

e 88 89 E E 90 1 91 E
E ’ 92 E 93 1 E

VODORAVNO:

1. Nekdaj moderno prometno sredstvo; 6. 
dvojnik; 12. neka količina zdravil 14. ločila; 
16. Rdeči križ; 18. dva enaka soglasnika; 19. 
tur; 21. bodrilnica, 22. časovne enote (2. skl.); 
23. oseba iz Gotovčeve opere; 25. moško ime; 
27. mokedonsko kolo; 29. kazalni zaimek (sr- 
bohrvat.); 30. težko ga zaslužiš; 32. majhen 
predhodnik reke; 34. znamka avtomobila; 35. 
jesena embalaža; 37. toaletni pripomoček; 38. 

predlog; 39. del ure; 41. nepriljubljen gost; 
42. pogojna členica; 43. junaška pesnitev; 
44. graja; 46. del obuvala; 48. veznik; 49. 

zibelka bodoče ladje; 50. preprosto orožje; 
51. nikalnica; 54. žgana pijača; 57. poškodba; 
60. kvartopirski izraz; 62. ploskovna mera; 
63. domača žival; 65. oblika pomožnega gla
gola; 66. staroslovanska pijača; 67. prav tak, 
gibanje človeka; 71. oglarska naprava; 73. 
stražnik; 75. samozaupen; 77. ljubkovalni 
izraz za očeta; 78. žensko ime; 79. razdobje; 
80. števnik; 81. pritrdilnica; 82. avtomobilska 
oznaka Trsta; 83. odkril je bacil TBC (fo
netično); 85. osebni zaimek, skrajšan pod
redni veznik; 88. reka v Jugoslaviji; 90. poko
šena trava; 92. sodobno orožje; 93. grda 
lastnost.

NAVTIČNO:

2. Predlog; 3. šop las; 4. preizkušnja; 5. 
pritrdilnica; 7. opomba; 8. vodi letalo; 9. skraj
šan vzdevek za bivšega predsednika USA; 
10. oblika pomožnega glagola: 11. tanka ko
žica v človeškem telesu; 13. osebni zaimek; 
15. vodne poti; 17. kraj na Gorenjskem; 19. 
debelušen; 20. povzroča ga motor; 22. usahle; 
24. bližnji sorodnik; 26. spina; 28. čebelja 
skupina; 29. čutilo; 31. zdravilišče v Jugo
slaviji; 33. pokriva stene; 36. glasbilo; 40. 
obrtnik; 42. veprov zob; 44. reka v BIH; 
45. moško ime; 46. povrtnina; 47. žensko ime; 
53. praznine med strmimi grebeni; 55. vodni 
prebivalci; 56. slovenski pesnik: 58. moško 
ime (kratko); 59. planinska cvetlica; 61. do
ločena mera; 63. pripadnik armade; 64. zdrav
stvena rastlina; 66. glasbeno delo; 68. vpra
šalni zaimek; 69. poganjek; 70. del cerkve; 
72. konica; 74. prometne žile; 76. namera; 
82. hitrejše od hoje; 84. električna merska 
enota (fonetično); 86. števnik; 88. predlog; 
89. atmosfera (kratko); 90. oseb. pov. zaimek; 
91. reka v SZ.

Izžrebane bodo tri nagrade. Pra
vilne rešitve dostavite uredniku »Ke
ramika najkasneje do 31. 1. 1965.


